

Intercultural and Interfaith Relations in 2017: Canadians Cautiously Optimistic / Les relations interculturelles et multiconfessionnelles en 2017: Les Canadiens sont optimiste mais prudent

Les relations entre différents groupes au Canada en 2017

Jack Jedwab

Executive Director / Directeur général

Association for Canadian Studies / Association d'études canadiennes

June

Today marks [the](#) national multiculturalism day which coincides this year with the pending 140th Anniversary of Confederation. To mark the occasion the Association for Canadian Studies commissioned the firm Leger Marketing to ask Canadians how they see the future of relations between various groups within the country. Are they optimistic or pessimistic around the prospects for relationships that are crucial to intercultural harmony in Canada as we head to 2017? For the most part the results below reflect a fair degree of optimism. They do however suggest a shift in concerns away from language and interracial tensions to concerns over aboriginal-non-aboriginal and interfaith relations in particular relations between Christians and Muslims. In particular in Quebec we observe a shift away from language tensions (and indeed we hear much less around such concerns of late) and a growing preoccupation over relations between religious groups (recently the object of a much greater expression of public concern in Quebec).

[Aujourd'hui nous soulignons la journée nationale du multiculturalisme, qui coïncide cette année avec l'arrivée du 140e anniversaire de la Confédération. Pour souligner l'occasion, l'Association d'études canadiennes commissionna la firme Léger Marketing pour demander au Canadiens comment ils voient l'avenir des relations entre différents groupes au Canada. Sont-ils optimistes ou pessimistes concernant les relations qui sont cruciales pour l'harmonie interculturelle au Canada d'ici 2017? Pour la plupart, les](#)

résultats ci-dessous reflètent un degré d'optimisme. Les résultats suggèrent que cependant un mouvement vers des préoccupations autres que la langue et les tensions interraciales et plutôt vers les relations entre les autochtones et non autochtones et les relations entre différents groupes religieux, en particulier les relations entre les Chrétiens et les Musulmans. Au Québec, nous observons un mouvement s'éloignant des préoccupations concernant la langue et une préoccupation croissante concernant les relations entre les groupes religieux.

Results/Résultats

Questioned over the relations in the next ten years between different groups within Canada, respondents were most optimistic about relations between whites and visible minorities (79%) followed by relations between Christians and Jews (77%). Thereafter optimism was also expressed around future relations between anglophones and francophones.

Questionnés sur les relations dans dix ans entre les différents groupes qui composent le paysage canadien, les répondants disent être le plus optimistes par rapport aux relations entre les Canadiens blancs et ceux issus des minorités visibles (79%). Viennent ensuite les relations entre les Chrétiens et les Juifs (77%) et celles entre les Francophones et Anglophones (75%).

The degree of optimism is somewhat less around relations between religious and secular Canadians (69%), Aboriginals and non-Aboriginals and Christians and Muslims (58%).

Le taux d'optimisme des Canadiens est cependant légèrement plus faible en ce qui concerne les relations entre Canadiens religieux qui pratiquent une religion et ceux qui n'en pratiquent pas (69%), les relations entre les Canadiens autochtones et non-autochtones (65%) et finalement les relations entre Chrétiens et Musulmans (58%).

On July 1st Canada will mark its 140th anniversary. Looking ahead to the year 2017 are you very optimistic, somewhat optimistic, somewhat pessimistic or very pessimistic about relations between (n=1500)

Le 1er juillet marquera le 140ième anniversaire du Canada. Tentez de vous imaginer en 2017, à 10 ans d'aujourd'hui. Êtes-vous TRÈS OPTIMISTE, PLUTÔT OPTIMISTE, PLUTÔT PESSIMISTE ou TRÈS PESSIMISTE en ce qui concerne les relations entre ... (n=1 500)

	Total optimist(e)	Very/Très optimist(e)	Somewhat Plutôt optimiste	Total pessimist(e)	Somewhat Plutôt pessimist(e)	Very Très pessimist(e)	Don't know/Refuse to respond Ne sait pas / Refus
White and Visible	79%	26%	53%	16%	12%	4%	5%

Minority Canadians / Les Canadiens blancs et ceux issus des minorités visibles							
Christians and Jews / Les Chrétiens et les Juifs	77%	26%	51%	14%	11%	3%	9%
English and French speakers / Les Francophones et les Anglophones	75%	24%	51%	19%	16%	3%	5%
Immigrant and non-Immigrant / Les immigrants et les non-immigrants	73%	20%	53%	22%	17%	5%	5%
Religious and Secular Canadians / Les Canadiens religieux qui pratiquent une religion et ceux qui n'en pratiquent pas	69%	18%	51%	23%	18%	5%	8%
Aboriginal and non-aboriginal Canadians / Les Canadiens autochtones et non-autochtones	65%	16%	49%	29%	22%	7%	6%
Christians and Muslims / Les Chrétiens et les Musulmans	58%	14%	44%	34%	25%	9%	8%

Whereas Quebecers and other Canadians are more optimistic than pessimistic when asked about relations between groups the one exception emerges in Quebec where there are more pessimists than optimists around the future relationship between Christians and Muslims. Indeed it is interesting to note that in Quebec.

Tandis que les Québécois et les autres Canadiens sont plus optimistes que pessimistes concernant les relations entre différents groupes, une exception émerge où il y a plus de pessimistes qu'optimistes concernant l'avenir des relations entre les Chrétiens et les Musulmans.

On July 1st Canada will mark its 140th anniversary. Looking ahead to the year 2017 are you very optimistic, somewhat optimistic, somewhat pessimistic or very pessimistic about relations between (Quebec-n=400)

Le 1er juillet marquera le 140ième anniversaire du Canada. Tentez de vous imaginer en 2017, à 10 ans d'aujourd'hui. Êtes-vous TRÈS OPTIMISTE, PLUTÔT OPTIMISTE, PLUTÔT PESSIMISTE ou TRÈS PESSIMISTE en ce qui concerne les relations entre ... (Quebec n=400)

Quebec (n=400)	Total optimiste	Très optimiste	Plutôt optimiste	Total pessimiste	Plutôt pessimiste	Très pessimiste	Ne sait pas / Refus
White Canadians and visible minorities / Les Canadiens blancs et ceux issus des minorités visibles	76	17	60	21	17	4	3
Francophones and Anglophones / Les Francophones et les Anglophones	73	15	58	24	20	5	2
Religious Canadians practicing a religion and non practicing Canadians / Les Canadiens religieux qui pratiquent une religion et ceux qui n'en pratiquent pas	72	15	56	24	18	6	5

Immigrants and non immigrants / Les immigrants et les non-immigrants	71	12	59	26	21	6	3
Christians and Jews / Les Chrétiens et les Juifs	66	10	56	28	21	7	6
Aboriginal Canadians and non Aboriginal / Les Canadiens autochtones et non-autochtones	63	9	53	33	27	6	4
Christians and Muslims / Les Chrétiens et les Musulmans	47	7	39	49	34	15	5

Methodology/ Méthodologie

This study by Leger Marketing for the Association for Canadian Studies was carried out through phone interviews with a sample of 1,500 Canadians aged 18 and over speaking English or French.

Interviews were completed between June 12 and June 17, 2007. Results were weighted with Statistics Canada according to regions, age, gender and mother tongue to ensure representation of the adult population in Canada. The maximum error margin obtained is 2,6%, 19 times out of 20.

La présente étude effectuée par Léger Marketing pour l'Association d'études canadiennes a été réalisée au moyen d'entrevues téléphoniques, auprès d'un échantillon de 1 500 Canadiennes et Canadiens âgés(e)s de 18 ans ou plus et pouvant s'exprimer en français ou en anglais.

Les entrevues ont été réalisées du 12 au 17 juin 2007. À l'aide des données de Statistique Canada, les résultats ont été pondérés selon les régions, l'âge, le sexe et la langue maternelle afin de rendre l'échantillon représentatif de l'ensemble de la population adulte du Canada. Finalement, nous obtenons, avec les 1 500 personnes sondées, une marge d'erreur maximale de $\pm 2,6\%$, et ce, 19 fois sur 20.

Questionnaire

On July 1st Canada will mark its 140th anniversary. Looking ahead to the year 2017 are you very optimistic, somewhat optimistic, somewhat pessimistic or very pessimistic about relations between

Le 1er juillet marquera le 140^{ième} anniversaire du Canada. Tentez de vous imaginer en 2017, à 10 ans d'aujourd'hui. Êtes-vous TRÈS OPTIMISTE, PLUTÔT OPTIMISTE, PLUTÔT PESSIMISTE ou TRÈS PESSIMISTE en ce qui concerne les relations entre ...

Aboriginal and non-aboriginal Canadians / Les Canadiens autochtones et non autochtones

White and Visible Minority Canadians / Les Canadiens blancs et de minorités visibles

English and French speakers / Anglophones et francophones

Immigrant and non-Immigrant / Immigrants et non immigrants

Christians and Muslims / Chrétiens et Musulmans

Christians and Jews / Chrétiens et Juifs

Religious and Secular Canadians / Canadiens religieux et laïques

- A)... Quebec and the rest of Canada / Le Québec et le reste du Canada ?
- ... Very optimist / Très optimiste..... 1..
 - ... Somewhat optimist / Plutôt optimiste..... 2..
 - ... Somewhat pessimist / Plutôt pessimiste..... 3..
 - ... Very pessimist / Très pessimiste..... 4..
 - Don't know / Ne sait pas / Refus..... 9..